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عضو کمیسیون صنایع مجلس شورای اسلامی از وزارت 
صمت به دلیل توجه صرف به خودروسازها انتقاد کرد.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، روح الله ایزدخواه درباره صنعت 
خودرو سازی اظهار داشت: اگر رابطه میان قطعه  سازی و خودرو سازی 
و از طرفی مراکز تحقیق و توســعه، دانشــگاه ها، مراکز نوآوری و 
شرکت های دانش بنیان به درســتی شکل می گرفت امروز شاهد 

شرایط کنونی در صنعت خودرو نبودیم.
ایزدخــواه ادامه داد: این انتقاد به وزارت صمت وجود دارد که 
فقط به خودروساز توجه کرد، در حالی که خودرو سازی زنجیره ای 
اســت که قطعه سازی، خدمات پس از فروش، نشان های تجاری و 
تحقیق و توســعه دارد که همه این موارد، صنعت خودرو سازی را 
شکل می دهند. وزرای صنعت اغلب با فشار رانتی از دو خودروساز 
حمایت می کنند در حالی که باید رابطه صنعت خودرو از جمله با 

قطعه سازی را تنظیم کنند.
او افزود: از دیگر موارد مهم، رابطه دانشگاه با قطعه سازی است؛ 
قطعه  سازی جایی است که در آن نوآوری های متعدد در محصول و 
نوآوری در فرآیند را شاهد هستیم. گاهی قطعه ساز در خودروساز 
ســهام دار می شود که این روش کاری، در برخی کشور ها ممنوع 
اســت و مشــکل ایجاد می کند و خودروساز را تحت سیطره خود 

قرار می دهد.
الزام به درج شناسه و کد رهگیری

در همین حال سخنگوی وزارت صمت با بیان اینکه روز پانزدهم 
مرداد، فرصت ثبت شناسه کالا و کد رهگیری برای پنجاه و سه قلم 
لوازم یدکی به پایان رســید گفت: اگر بعد از این تاریخ، بازرسان، 
لوازم یدکی مشمول طرح را بدون شناسه در سطح عرضه مشاهده 
کنند، طبق قانون، قاچاق محســوب شده و نسبت به جمع آوری 

آن اقدام می شود.
امید قالیباف افزود: برآورد می شود از ارزش 13 میلیارد دلاری 
بازار لوازم یدکی، 30 درصد کالای قاچاق و تولیدات بی کیفیت باشد 
که به ترتیب سه میلیارد دلار سهم قاچاق و یک میلیارد دلار هم 

سهم تولید غیر استاندارد است.
سخنگوی وزارت صمت با بیان اینکه این حجم وسیع از قاچاق 
و تولید بی کیفیت برای کالایی که با جان مردم سر و کار دارد به 
هیچ وجه قابل پذیرش نیست، ادامه داد: یکی از اولویت های وزارت 
صمت در دولت سیزدهم ساماندهی بازار لوازم یدکی است که پس از 
ماه ها جلسات هماهنگی با بیش از 11 دستگاه حاکمیتی و اتحادیه ها 
و تشــکل های خصوصی، در گام اول، 53 قلم لوازم یدکی که 80 
درصد مصرف بازار را شامل می شود از پانزدهم مرداد الزام به درج 
شناســه و کد رهگیری دارند. پیش از این، باتری و کمک فنر نیز 

مشمول درج شناسه کالا و کد رهگیری شده بودند.
قالیباف افزود: گام دوم ساماندهی بازار لوازم یدکی شامل 150 
قلم ذکر کرد که پس از اتمام عملیات اجرایی مرحله اول آغاز خواهد 
شد. البته روی دیگر سکه حذف قاچاق لوازم یدکی دادن بازاری به 
ارزش چهار میلیارد دلار به قطعه سازان است که باید از این فرصت 

به خوبی استفاده شود.
او تصریح کرد: هدف بزرگ دیگری که ســاماندهی بازار لوازم 
یدکی دنبال می کند، به روز شدن استانداردهاست چرا که به دلیل 
عدم شــفافیت در این بازار بعضا استانداردها 50 سال است به روز 
نشــده که این مشکل، علاوه بر اشــکال در ایمنی وسایل نقلیه بر 

آلودگی هوا نیز موثر است.
سخنگوی وزارت صمت گفت: بازار لوازم یدکی در سطح عرضه 
شاهد یک دگرگونی اساسی خواهد شد و از شکل سنتی کنونی به 
سمت شیوه های نوین و قابل نظارت نظیر هایپرهای لوازم یدکی یا 

فروش از طریق شبکه های مجازی تغییر خواهد کرد.
قالیباف با یادآوری فرسودگی وسایل نقلیه گفت: برآورد می شود 
سه میلیون و 500 هزار خودرو و بیش از 9 میلیون موتورسیکلت 
در شرایط اسقاط قرار دارند که فعلا از آنها استفاده می شود و پایش 
بازار لوازم یدکی به این بخش، تا رسیدن به سازوکارهای تشویقی 

برای اسقاط، کمک خواهد کرد.
فرصت 2 ماهه برای استفاده از »شناسه اظهاری«

معاون صنایع عمومی وزارت صمت چند روز پیش گفته بود: آن 
دسته از واحد های صنفی که به هر علت هنوز کد شناسه دریافت 
نکرده انــد و تعداد زیادی کالا در انبار دارند با دریافت معرفی نامه 
از اتحادیه، دو ماه فرصت اســتفاده از »شناسه اظهاری« دارند تا 
بتوانند این کالا ها را تعیین تکلیف کنند، بفروشند یا مرجوع کنند. 
محمد مهدی برادران با اشاره به ممنوعیت عرضه کالاهای بدون 
شناسه در پنج گروه کالایی، اظهار داشت: 55 قلم کالا که پنج گروه 
آن از گذشته در مجموعه این طرح قرار گرفته بود مجدداً پیگیری 
کردیم. کدهای شناسه ای که تاکنون صادر شده، با لحاظ لاستیک، 
کمک فنر و باتری و همچنین 53 گروهی که به آن اضافه شده در 

مجموع به 1۲۴ هزار قلم رسیده است.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت عنوان کرد: در حوزه تعداد 
شناسه های رهگیری نیز از تعداد 80 میلیون کد رهگیری شناسه 
که در ابتدای طرح وجود داشت به ۲۲۴ میلیون کد رهگیری شناسه 
افزایش پیدا کرده است که این مهم نشان دهنده موفقیت آمیز بودن 

این طرح است.

سخنگوی وزارت صمت اعلام کرد

جولان 4میلیارد دلار لوازم یدکی قاچاق 
و بی کیفیت در بازار

با وجود رکوردشکنی مصرف انجام شد

 موفقیت دولت سیزدهم در تأمین برق تابستان داغ 
بدون خاموشی

رئیس کمیســیون صادرات اتاق ایران با بیان اینکه دولت 
ســیزدهم در بخش تجارت موفق عمل کرده است، گفت: در 
گذشته با وضع بخشنامه ها و آیین نامه های غلط و دست و پاگیر 
نه تنها رشد قیمت دلار منجر به افزایش صادرات غیرنفتی نشد، 
بلکه در بعضی سال ها شاهد کاهش صادرات غیرنفتی نیز بودیم.

جمشید نفر در گفت وگو با خبرگزاری فارس در رابطه با وضعیت 
تجارت خارجی کشور در دولت سیزدهم، اظهار کرد: یکی از بخش هایی 
که دولت در آن موفق عمل کرده است، بخش تجارت خارجی کشور 
بوده است و سازمان توسعه تجارت نیز در این بخش تلاش فوق العاده ای 

انجام داده و موفقیت های خوبی را نیز به دست آورده است.
وی در پاسخ به این سوال که رشد ۲۲ درصدی صادرات کشور در 
چهار ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته را چگونه 
 ارزیابــی می کنید، توضیح داد: رشــد ۲۲ درصدی صادرات در مدت 
یاد شده مطلوب نیست، زیرا در مقایسه با سایر کشورهایی که مسیر 

توسعه شان صادرات است، فرسنگ ها عقب هستیم.
رئیس کمیســیون صادرات اتاق ایــران عنوان کرد: اگر در زمینه 
صادارت کشورمان را با مالزی که دارای امکانات بسیار محدودی است، 
مقایسه کنیم و یا کشورمان را به لحاظ تجارت خارجی با ترکیه مقایسه 
کنیم باید گفت که در مقایسه با این کشورها فرسنگ ها عقب هستیم.

نفر افزود: اما نباید فراموش کرد که تا قبل از سال 1397 و خروج 
ترامپ از برجام، ما کشوری بودیم که اقتصادمان را بر مبنای امکانات 
نفتی ایجــاد کرده ایم و به امکانات صــادرات غیرنفتی توجه زیادی 
نشــده بود. وی ادامه داد: اما بعد از ســال 1397 و اعمال تحریم ها و 
محدودیت ها، دولتمردان چه در دولت گذشــته و چه در دولت فعلی 
به این جمع بندی رسیدند که کشورمان از ظرفیت های فوق العاده ای 
در رابطه با صادرات غیرنفتی برخوردار اســت که متاسفانه بسیاری از 

فرصت ها از آن طی ۴3 سال گذشته استفاده نشده است.
رئیس کمیســیون صادرات اتاق ایران با اشاره به افزایش چندین 
برابری قیمت دلار بعد از تحریم های یکجانبه آمریکا علیه ایران تأکید 
کرد: هر کشوری از این فرصت برای توسعه صادرات استفاده می کرد، 
اما در کشــور ما با وضع بخشــنامه ها و آیین نامه های غلط و دست و 
پاگیر نه تنها رشــد قیمت دلار منجر بــه افزایش صادرات غیرنفتی 
نشد، بلکه در بعضی سال ها شاهد کاهش صادرات غیرنفتی نیز بودیم.

نفر گفت: تجارت خارجی امری نیست که امروز تصمیم بگیریم و 
بعد اضافه شود، بلکه توسعه آن نیازمند فراهم سازی زیرساخت است و 
مهم تر از هر چیزی به ایجاد زیر ساخت برای کار صادراتی نیاز داریم.
 براســاس آمار رسمی گمرک جمهوری اســلامی ایران، تجارت

غیر نفتی کشور در چهار ماه نخست امسال با ۴6 میلیون و 815 هزار 
تن کالا به ارزش 3۴ میلیارد و ۴80 میلیون دلار رسید که این میزان 

نسبت به مدت مشابه سال قبل 19 درصد رشد داشته است.
سهم صادرات از تجارت چهار ماهه ایران 35 میلیون و 656 هزار تن 
کالا به ارزش 17 میلیارد و ۲۴0 میلیون دلار بوده که نسبت به چهار 
ماه نخست سال قبل با رشد ۲۲ درصدی در ارزش همراه بوده است.

رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران: 

دولت سیزدهم در بخش تجارت 
موفق عمل کرده است

دولت سیزدهم با اقداماتی که طی یک سال 
گذشته انجام داد موفق شد زمینه گذر بدون 
خاموشی از تابستان سال 1401 را در اولین سال 

دولت را فراهم کند.
فصل تابســتان در ســال های گذشــته با کلید 
واژه »خاموشــی های پیاپی« همراه شده بود که از 
اردیبهشت ماه شروع می شــد و مشترکان صنعتی، 
کشــاورزی و در نهایت مشــترکان خانگی را دچار 

آشفتگی گسترده می کرد.
به گزارش خبرگزاری فارس، بر اساس اطلاعات 
موجود، خاموشــی  ها در سال گذشته در پنج مقطع 
زمانی یعنی انتهای اردیبهشت ماه سال 1۴00، اواسط 
خرداد، مرداد و در نهایت شهریورماه سال 1۴00 به 
 اندازه ای شد که حتی شاهد قطعی برق بخش خانگی 

به صورت چهار الی 10 ساعت در روز بودیم.
بســیاری از صنایع واقع در شهرک های صنعتی 
و صنایع بزرگ کشــور نیز شرایط بسیار دشواری را 
در آخرین سال دولت قبل پشت سر گذاشتند، برای 
مثال حتی برق بزرگ ترین واحدهای فولاد ســازی 
کشــور نیز در برخی بازه های زمانی به طور کامل و 
بدون برنامه اعلام شده قطع می شد تا وضعیت شبکه 

پایدار باقی بماند.
با توجه به این شرایط در سال گذشته، همه مردم 
در سال جاری انتظار خاموشی را می کشیدند به ویژه 
اینکه یکی از گرم ترین تابستان های یک دهه گذشته 

و رشد دما را شاهد بودیم.
با این وجود، شــرایط تامین برق به هیچ عنوان 

مشابه سال گذشته به پیش نرفت. در بخش خانگی 
با وجود گذشته دو ماه از آغاز فصل گرم یعنی نیمه 
خرداد ماه، هیچ خاموشی ناشی از ناترازی را تجربه 

نکرده است.
علاوه  بر این میزان محدودیت برق صنایع کشور 
نســبت به سال گذشته ۲6 و 9 دهم درصد کاهش 
پیدا کرده و مشترکان بخش کشاورزی نیز ۴۴ درصد 
بیشتر از سال گذشته برق دریافت کرده اند. علاوه  بر 
این تامین برق مشــترکان تجاری نیز ۲3 و دو دهم 

درصد بیشتر از سال گذشته انجام شد.
نکته قابل توجه اینکه در بخش صنایع کلیه برنامه 
مدیریت مصرف در قالب برنامه از پیش تعیین شده 
انجام شــد. به این معنا که امکان کاهش آثار منفی 
ناشی از مدیریت مصرف با اقداماتی نظیر تغییر شیفت 
و همپوشــانی زمان برنامه مدیریت مصرف با برنامه 

تعمیرات تابستانی وجود داشته باشد.
عبور از خاموشی ها با وجود افزایش مصرف

در همین زمینه سخنگوی صنعت برق با اشاره 
به رکوردشکنی های مصرف برق در هفته های اخیر 
گفت: تقاضای برق به دلیل گرمای هوا بســیار زیاد 
است و از روز چهارشنبه گذشته این گرما در کشور 

آغاز شده و تداوم دارد.
رجبی مشــهدی تأکید کرد: ایــن روزها گرچه 
روزهای بسیار ســختی برای صنعت برق است، اما 
کوچک ترین خاموشی ایجاد نشده و برق پایدار برای 

همه مشترکان تأمین شده است.
وی افزود: با توجه به شــدت گرما از مردم تقاضا 

می شود از صرفه جویی در مصرف غفلت نکنند و در 
ساعت های اوج مصرف که از ساعت 1۲ تا 18 است 
نهایت رعایت را داشــته باشــند. برخی نقاط کشور 
مردم می تواننــد کولرها را خاموش کنند با این کار 
ما می توانیم برق مردم خوزستان که فوق العاده گرم 

است، را بهتر تأمین کنیم.
اثرگذاری برنامه های دولت

با توجه به این شرایط تامین برق در سال جاری، 
ممکن است یک سؤال در ذهن تداعی شود که چه 
اتفاقی در سال جاری رخ داده است که تامین برق با 

شرایطی بسیار بهتر از سال گذشته دنبال می شود.
در پاســخ به این ســؤال باید گفــت، مجموعه 
برنامه های افزایش ظرفیت برق کشور، طراحی برنامه 
مدیریــت مصرف دقیق، اعــلام برنامه صرفه جویی 
ادارات، تغییــر نظام تعرفه گذاری برق خانگی، اتمام 
برنامــه تعمیرات نیروگاهی تا پیش از ورود به فصل 
گرم و دلایل متعــدد دیگر، عامل تامین پایدار برق 

بوده است.
توسعه 6000 مگاواتی ظرفیت نیروگاهی

با روی کار آمــدن دولت مردمی، برنامه ارتقای 
35 هزار مگاواتی شامل 15 هزار مگاوات نیروگاه با 
محوریت دولت، 10 هزار مگاوات نیروگاه با محوریت 
صنایع و 10 هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر به دولت 
ارائه شد. در قالب این برنامه مقرر شد تا توسعه 6 هزار 
مگاواتی در سال اول دولت در دستور کار قرار گیرد.

نکته قابل توجه راجع بــه برنامه دولت در یک 
ســال اول به عنوان افزایش ظرفیت ساخت نیروگاه 

آن اســت که رکورد ساخت نیروگاه در یک سال در 
کشور شکسته شده است.

بر اســاس آمار، بیشترین آمار مرتبط با افزایش 
ظرفیت نیروگاهی در طی یک ســال مرتبط با سال 
1389 با توسعه چهار هزار و 935 مگاواتی است اما 
در ســال اول دولت سیزدهم رشد، 6 هزار مگاواتی 
واحدهای نیروگاهی سبب شد تا این رکورد با ارتقای 

۲۲ درصدی به ثبت برسد.
جهش نیروی کار فعال در ساخت نیروگاه

در همین راســتا، به استناد اطلاعات موجود در 
حال حاضر 19 هزار و 600 نفر به صورت مســتقیم 
و غیر مستقیم در ســاختگاه های نیروگاهی کشور 

مشغول به کار هستند.
این آمار در حالی اســت که در آخرین روزهای 
دولــت قبل، با وجود مشــکلات عدیــده مرتبط با 
خاموشی فعالان حاضر در مکان واحدهای نیروگاهی 
در حال ساخت دو هزار و 980 نفر برآورد می شود.

این یعنی نیروی کار فعال در ساخت نیروگاه های 
کشور چهار و هشــت دهم برابر شده و رکوردهای 
بی شــماری نیز در زمینه ســاخت نیروگاه به ثبت 
رسیده اســت. برای مثال در نیروگاه سمنان شاهد 
رکوردزنی شرکت مپنا در احداث یک واحد نیروگاهی 

در دنیا بودیم.
با توجه به شرایط مذکور ارتقای 6 هزار مگاواتی 
زمینه جبران 31 درصدی ناترازی برق را فراهم کرد 
و نقش ویــژه ای در تامین برق پایدار بخش خانگی 

ایفا کرد.

ســازمان برنامه و بودجه، دلیل تفاوت 
میانگین قیمت هر متر خانه در شهر تهران 
توسط مرکز آمار و بانک مرکزی را تفاوت در 

شیوه میانگین گیری عنوان کرد.
ســازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد: 
با انتشــار میانگین قیمت هر متر خانه در شهر 
تهران توســط مرکز آمار و بانک مرکزی برخی 
رسانه ها تفاوت عددی اعلام شده را اختلاف در 
آمارها عنــوان کردند در حالی که دلیل تفاوت 
اعداد ارائه شده، تفاوت در شیوه میانگین گیری 
است. با توجه به اینکه بخش مسکن و سرپناه، 
از مهم ترین حوزه های اقتصاد کشور می باشد و با 
توجه به نیاز مبرم به آمارهای با کمیت و کیفیت 
قابل  اتکا در این حوزه، مرکز آمار ایران به عنوان 
مرجع رسمی آمارهای کشور، اقدام به تولید و 

انتشار آمارهای این حوزه نموده است.
مرکز آمــار ایران در حوزه قیمت واحدهای 
مسکونی هر ماه به ارائه گزارشی با ویژگی های 

زیر می پردازد:
1( تنها منبع تهیه ایــن گزارش داده های 
خام ثبت شده در سامانه ثبت معاملات املاک 
و مســتغلات کشور است که مرکز آمار ایران و 

بانــک مرکزی، هــر دو از این منبع برای انجام 
محاسبات استفاده می نماید.

۲( مرکز آمار ایران به ارائه دو نوع میانگین 
قیمت )حســابی و موزون( و یک مورد شاخص 
قیمــت آپارتمان های مبادله و ثبت شــده در 
سامانه می پردازد. در حالی که گزارش تهیه شده 
توسط بانک مرکزی تنها شامل میانگین حسابی 
می باشــد. هر یک از این میانگین ها کارکرد و 
اســتفاده منحصر به فردی دارند. گزارش مرکز 
آمار ایران همه نیازهای کاربرهای مختلف ممکن 

را پوشش داده است.
الــف( روش میانگین حســابی بــه متراژ 
واحدهای مبادله شــده در دوره زمانی مدنظر 
توجهی نداشــته و به همه واحدهای مسکونی 
)چه بزرگ و چه کوچک( به یک دید می نگرد 

و وزنی برابر می دهد.
ب( روش میانگیــن موزون تفــاوت متراژ 
واحدهای مورد مبادله را در قیمت ثبت شــده 
در نظر می گیرد به نحوی که هر واحد متناسب 
بــا متراژ در تعیین میانگین قیمت منطقه وزن 
می گیرد. بانک مرکزی به این نحوه محاسبه مهم 

توجهی نداشته است.

آپارتمان های مسکونی،  ج( شاخص قیمت 
با اســتفاده از روش هدانیــک )تعدیل کیفی( 
محاســبه می شود و مناسب تعیین دقیق تورم 
در حوزه آپارتمان های مسکونی مورد مبادله در 

هر دوره است.
در این راستا از میانگین های نام برده نمی شود 
)به علت ناهمگن بودن آپارتمان های معامله شده 
در هر دوره( استفاده نمود زیرا تغییرات قیمت را 
به درستی نشان نمی دهند اما چون در شاخص 
قیمت اثرات تغییــر کیفیت از منابع اطلاعاتی 
زدوده شده است، شاخص دقیقی برای محاسبه 

تورم این حوزه محسوب می شود.
3( تفاوت بین متوسط قیمت حسابی اعلام 
شده توسط مرکز آمار ایران و بانک مرکزی که از 
روشی مشابه استفاده کرده اند، تقریباً یک میلیون 
تومان بوده است. اما رسانه ها به  اشتباه به مقایسه 
میانگین قیمت موزون مرکز آمار ایران و میانگین 
قیمت حسابی بانک مرکزی پرداخته اند که این 
خطا در مقایسه دو نوع متوسط قیمت متفاوت 

منجر به سوءبرداشت پیش آمده شده است.
۴( بر اساس اطلاعات خام ثبت شده در سامانه 
ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور، در تیرماه 

ســال 1۴01 در مناطق 19 و ۲0 شهر تهران به 
ترتیب تنها هشت و 11 مورد معامله در سامانه 
ثبت شده است. این تعداد محدود معاملات امکان 

محاسبه متوسط قیمت منطقه را نمی دهد.
لذا قیمت این مناطق در محاسبه مرکز آمار 
لحاظ نشــده است. این نکته در گزارش منتشر 
شده توســط مرکز آمار قابل  ملاحظه است. با 
توجه بــه پایین تر بــودن میانگین قیمت این 
مناطق از میانگین قیمت شهر تهران، لذا عدم 
حضور این قیمت ها در محاسبات، باعث بیشتر 
شدن  اندک متوسط قیمت مرکز آمار نسبت به 

گزارش بانک مرکزی شده است.
5( مرکز آمار ایران با اســتفاده از اطلاعات 
طول و عرض دقیق جغرافیایی در اختیار، اقدام 
به پالایش و ویرایش آدرس های استخراج شده 
از ســامانه ثبت معاملات املاک و مســتغلات 
کشــور و لحاظ نمودن آنها در مناطق صحیح 
خود می نماید اما این امکان برای بانک مرکزی 
مهیا نیست؛ لذا این نکته نیز باعث بروز اختلافاتی 
در میانگین قیمت های محاسبه شده در سطح 
مناطق و کل شــهر تهران بین دو دستگاه شده 

است.

از سوی سازمان برنامه و بودجه اعلام شد

دلیل اختلاف قیمت مسکن در گزارش مرکز آمار و بانک مرکزی

دبیرکل کانون شرکت های سرمایه گذاری 
ســهام عدالت از خودداری دو شــرکت 
سرمایه پذیر در پذیرش نمایندگان سهام 

عدالت خبر داد.
محمد خزائی کوهپر در گفت وگو با خبرگزاری 
فــارس در مورد برگزاری مجامع شــرکت های 
سرمایه پذیر ســهام عدالت، گفت: براساس بند 
پنج مصوبه مصوبه شــورای عالی بورس در 13 
بهمن 1۴00 در برگزاری مجامع شرکـت های 
سرمایه پذیر سهام عدالت باید نماینده سهامداران 
عدالت در روش غیر مستقیم توسط یک کارگروه 

سه نفره انتخاب و معرفی شود.
وی افزود: این کارگروه ســه نفره مرکب از 
نماینده اعضای حقیقی شــورای عالی بورس، 
نماینــده وزارت اقتصاد به علاوه نماینده کانون 
شرکت های ســرمایه گذاری عدالت هستند که 
برای هر مجمع شرکت ســرمایه پذیر یک نفر 
از این کارگروه به عنوان نماینده ســهامداران 
عدالت جهت اعمال حق رأی معرفی می شود، 

اما متأسفانه دو شرکت فجر انرژی خلیج فارس در 
نماد بفجر و پتروشیمی مارون در نماد مارون در 
مجمع عمومی خود از پذیرش نمایندگان سهام 
عدالــت در این مجامع خودداری کردند که در 

نتیجه مجامع آنها غیرقانونی اعلام شده است.
دبیرکل کانون شــرکت های سرمایه گذاری 
ســهام عدالت اظهار داشــت: کارگروه ســهام 
عدالت عهده دار همه مسائل سهامداران عدالت 
از جمله این که به نمایندگی از سهامداران عدالت 
غیرمستقیم در مجامع شرکت های سرمایه پذیر 
حضور یابند، همچنین معرفی یا تغییر نمایندگان 
ســهام عدالت در شرکت های ســرمایه پذیر و 
اعمال حق رأی و نظر نمایندگان در مجامع این 

شرکت ها را برعهده  دارند.
خزائــی یــادآور شــد: خوشــبختانه اکثر 
شــرکت های ســرمایه پذیر عدالت نمایندگان 
ســهامداران را در مجامع قبول می کنند، فقط 
دو شرکت فجرانرژی خلیج فارس و پتروشیمی 
مارون طبق روال گذشته نماینده شرکت پالایش 

و پخش را به عنوان نماینده ســهامداران قبول 
کردند و نماینده سهامداران عدالت را نپذیرفتند 

که این کار خلاف قانون است.
وی ایــن را هــم گفت که این دو شــرکت 
از اجرای قانون ســر باز زدنــد و با وجود اینکه 
ســهامداران عدالت یک کرســی هیئت مدیره 
در شرکت فجرانرژی خلیج فارس و یک کرسی 
هیئت مدیره در پتروشــیمی مارون دارند، اما 
مجامع این دو شرکت از پذیرش نماینده قانونی 
سهامداران عدالت خودداری کرده اند. در نتیجه 
مجمع این دو شرکت لغو شد و علاوه  بر ابطال 
مجامع قرار شــد آگهی مجــدد برای برگزاری 
مجامــع این شــرکت ها برگزار شــود و هزینه 
مجامع اول از جیب مدیرعامل و رئیس  هیئت 
مدیره شرکت ها پرداخت شــود و مدیران این 
شــرکت ها به کمیته تخلفات بورسی سازمان 

بورس معرفی شوند.
دبیرکل کانون شــرکت های سرمایه گذاری 
ســهام عدالت ادامه داد: شرکت پالایش پخش 

در گذشــته و قبل از آزاد ســازی سهام عدالت 
مصوبه ای داشــت که نماینده این شــرکت در 
مجامع شــرکت ها به عنوان نماینده شــرکت 
مادر تخصصی حضور پیــدا می کرد، اما بعد از 
نماینده شرکت مادرتخصصی  آزاد سازی دیگر 
محلی از اعراب نــدارد و باید نماینده کارگروه 
سهام عدالت به نمایندگی از سهامداران در این 

مجامع شرکت کنند.
خزائی بیان کرد: هفته آینده مجمع جدید 
این دو شرکت باید برگزار شود و هزینه مجامع 
نیز توســط مدیرعامل و رئیــس  هیئت مدیره 

تأمین شود. 
وی در مورد اصلاح آیین نامه اجرایی سهام 
عدالت توضیح داد: اصلاح آیین نامه اجرایی در 
کمیته سه نفره سهام عدالت در دست بررسی 
است. جلســات مختلفی در این زمینه برگزار 
شده، اما هنوز اصلاح آیین نامه نهایی نشده است 
و زمانی برای پایان اصلاح آیین نامه پیش بینی 

نمی شود و احتمالاً زمان بر خواهد بود.

یک مسئول خبر داد

تخلف دو شرکت بورسی در عدم پذیرش نمایندگان سهام عدالت

سخنرانی
محرم  ماه عزا و عاشورا رمز جاودانگی اسلام است

طبق دعوت به عمل آمده از دانشــمند محترم 

فرقانی خراسانی  والمسلمین  حجت الاسلام 
از شــب یازدهم محرم تا شب بیستم به مدت ده شب بعد از اقامه 
نماز مغرب و عشــاء  در مسجد و حسینیه اباعبدالله الحسین)ع( واقع 
در بلوار اشــرفی اصفهانی منطقه باغ فیض خیابان خجســته مهر 

کوی کاشفی  نیک افاضه می فرمایند. 
 الاحقر رضایی تربتی امام جماعت مسجد اباعبدالله)ع( 

روند کاهشی هزینه وام مسکن ادامه دارد و هزینه آن 
از 1۳4 میلیون تومان به 1۲۹ میلیون تومان رسیده است.

به گزارش ایسنا، بررسی آخرین وضعیت قیمت اوراق مسکن 
نشان داد که روند کاهشی هزینه وام مسکن ادامه دارد و در حالی 
که متاهل های ســاکن پایتخت حدود 10 روز قبل برای اخذ این 
وام باید بیش از 13۴ میلیون تومان پرداخت می کردند، اکنون باید 

بیش از 1۲9 میلیون تومان پرداخت کنند.
بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند تا ۲80 میلیون 
تومان تســهیلات دریافت کنند که شــامل ۲00 میلیون تومان 
تسهیلات خرید مســکن و 80 میلیون تومان وام جعاله می شود؛ 
لذا برای دریافت ۲00 میلیون تومان وام باید ۴00 برگه تسهیلات 
مسکن خریداری کنند که هزینه این تعداد اوراق با تسه 135 هزار 
 تومانــی، 5۴ میلیون تومان می شــود. همچنین با در نظر گرفتن 
80 میلیــون تومان وام جعاله که برای آن باید 160 ورق به مبلغ 
۲1 میلیون و 600هزار تومان خریداری کنند، مجموع هزینه خرید 

اوراق به 75 میلیون و 600 هزار تومان می رسد.
 زوج هــای تهرانی نیز بر همین اســاس می توانند تا ســقف

۴80 میلیون تومان شــامل ۲00 میلیون تومان تسهیلات خرید 
مسکن برای هر نفر و 80 میلیون تومان وام جعاله دریافت کنند؛ 
بنابراین زوجین باید 800 برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند 
 که هزینه آن 108 میلیون تومان می شــود کــه همراه با هزینه 
۲1 میلیون و600 هزار تومانی وام جعاله که برای آن باید 160 ورق 
تسهیلات مسکن خریداری کنند، در مجموع باید 1۲9 میلیون و 

600 هزار تومان پرداخت کنند.
ســقف این تسهیلات برای مراکز استان و شهرهای با جمعیت 
بیش از ۲00 هزار نفر برای مجردها به 160 میلیون و برای زوجین 
به 3۲0 میلیون تومان رســیده است که با توجه به اینکه مجردها 
باید 3۲0 و متاهل های ســاکن این شــهرها نیــز باید 6۴0 برگه 
 تسهیلات مسکن خریداری کنند بنابراین مجردها باید ۴3 میلیون
 و ۲00 هزار و متاهل ها 86 میلیون و ۴00 هزار تومان پرداخت کنند.

هزینه وام مسکن کاهش یافت

سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( اعلام کرد 
که 868 میلیون نفر در جهان غذای کافی ندارند و ۲5 کشور 

در معرض خطر جدی هستند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم به نقل از نشنال نیوز، سازمان خواربار 
و کشاورزی ملل متحد )فائو( اعلام کرد که قیمت جهانی مواد غذایی 
شدیدترین کاهش ماهانه خود را در تقریباً 1۴ سال گذشته به ثبت 
رساند که بیشتر آن به علت کاهش قابل توجه قیمت روغن نباتی و 

غلات صورت گرفت.
این سازمان بین المللی در گزارش خود نوشت: »شاخص قیمت 
مواد غذایی فائو، معیاری که برای تغییر ماهانه قیمت های جهانی یک 
سبد از کالاهای غذایی استفاده می شود، در ماه ژوئیه به طور متوسط 
1۴0 و 9 دهم واحد بود که حدود هشت و هفت دهم درصد کاهش 
نشــان می دهد. این رقم بزرگ تریــن کاهش ماهانه از اکتبر ۲008 

تاکنون محسوب می شود.
بــا این حال، فائو تأکید کرد که رقم مربوط به ماه ژوئیه اگر چه 
چهارمین کاهش متوالی ماهانه می باشد اما همچنان نسبت به سال 
گذشــته بیش از 13 درصد افزایش نشــان می دهد. در این گزارش 
همچنین آمده اســت که 868 میلیون نفــر در جهان غذای کافی 
 ندارند و ۲5 کشــور در معرض خطر جدی هســتند و وضعیت آنها 

رو به وخامت می رود.
عــلاوه  بر این، گزارش فائو از افزایش 30 درصدی قیمت کود از 
ابتدای ســال خبر می دهد که علتی برای کاهش تولید محصولات 
کشــاورزی بوده است. افزایش قیمت های مواد غذایی باعث افزایش 
گرسنگی در جهان شــده و افراد، خانواده ها و جوامع را تحت تاثیر 

قرار داده است.
بر اساس این گزارش، خانوارهایی که بخش بزرگی از درآمد خود 
را صرف خریــد محصولات اصلی در تجارت بین المللی مواد غذایی 
مانند گندم، برنج و ذرت می کنند، بیشــتر در معرض خطر کاهش 

رفاه هستند.
کاهش قیمت روغن و غلات

مؤسســه تحلیلی دانش عمیق Deep Knowledge Analytics در 
گزارشی در ماه گذشته اعلام کرد که قیمت های جهانی مواد غذایی 
در اواسط ســال ۲0۲0، زمانی که کسب وکارها به دلیل همه گیری 
ویروس کرونا تعطیل شــدند و زنجیره های تامین را تحت فشار قرار 

دادند، شروع به افزایش کرد.
شاخص غلات فائو پس از کاهش 11 و نیم درصدی نسبت به ماه 
ژوئن، در ماه ژوئیه به 1۴7 و سه دهم واحد رسید اما نسبت به مدت 
مشابه سال قبل 16 و شش دهم درصد افزایش نشان می دهد. در عین 
حال، شاخص قیمت روغن نباتی در ماه ژوئیه به طور متوسط 171 و 
یک دهم واحد بود که تقریباً ۲0 درصد کاهش یافت و به پایین ترین 
سطح خود در 10 ماه گذشته رسید. میانگین شاخص لبنیات در ماه 
گذشته با دو و نیم درصد کاهش به 1۴6 و چهار دهم واحد رسید، 

اما همچنان بیش از یک چهارم از ژوئیه ۲0۲1 بیشتر است.
گفتنی است، دلیل گرسنگی نزدیک به یک میلیارد نفر از جمعیت 
جهان صرفا به دلیل کمبود تولید محصولات کشــاورزی ناشــی از 
کرونا، کم آبی یا جنگ روسیه با ناتو نیست چرا که قبل از کرونا هم 
فائو گزارش داد؛ به ازای هر یک نفر، یک و شش دهم واحد غذا در 
جهان تولید می شــود اما در همان زمان تعداد گرسنگان به همین 
تعــداد و در آمریکا با تولید نزدیک به ۴0 درصد غذای جهان، بیش 

از 50 میلیون نفر بود.

فائو:

۸6۸ میلیون نفر در جهان
 غذای کافی ندارند

روستایی  تعاون  ســازمان  سرپرســت 
گفت: خرمای پارســال هفت هــزار تومان 
قیمت با  گاهــی  و   از نخلداران خریــداری 

 ۷5 هزار تومان به فروش رسید.
محمد علی نیکبخت در نشست میز ملی خرما 
اظهار کرد: مشکلات کشــاورزان و فعالان خرما در 
استان بوشهر مبتلابه کل کشور است و وظیفه ذاتی 
ماست که حمایت لازم را از خرما و فعالان و ذی نفعان 
آن داشته باشیم. خرما باید ارزش و جایگاه اصلی خود 
را پیدا کند و زمینه ساز توسعه صادرات، ایجاد ارزش 

افزوده و ارزآوری برای کشور شود.
وی با بیان اینکه خرمای پارسال هفت هزار تومان 
از نخلداران خریداری و گاهی با قیمت 75 هزار تومان 
به فروش رســید، افزود: امسال خوش بین هستیم 
که خرما بــا قیمت بهتری از نخل داران خریداری و 

عرضه شود.
سرپرست سازمان تعاون روســتایی با اشاره به 
ظرفیت 60 هزار تنی ســردخانه های استان بوشهر 
گفت: وضعیت خوبی برای نگهداری خرما ایجاد شده 

که می تواند تأثیر بسزایی در قیمت داشته باشند.
نیکبخــت از خرید محصول خرمــا با دو روش 

تضمینــی و توافقی به صــورت ترکیبی با توجه به 
شرایط بازار در زمان مناسب خبر داد و افزود: برای 

خرید توافقی خرما باید زمان خرید و قیمت و میزان 
آن در داخل هر شهرستان و استان را مدیریت کرد.
او ادامه داد: تلاش می شــود بــا نگاه حمایت از 
تولید، قیمت به گونه ای تعیین شــود که خرماداران 
ضــرر نکنند. قیمت توافقی خرما قیمتی اســت که 
باید تشکل ها در منطقه در مورد آن به توافق برسند 
و تعاون روســتایی نیز از آنها بــا تامین منابع مالی 

حمایت می کند.
سرپرست سازمان مرکزی تعاون روستایی کشور 
درباره مشکلات مطرح شده از سوی متولیان بخش 
خرمای اســتان بوشــهر گفت: این مشکلات خاص 
این استان نیســت و در همه استان های خرماخیز 

وجود دارد.
او اضافــه کرد: خرما به عنــوان یک محصول و 
ثروت اگر جایگاه خود را در فرآوری، صادرات و ارزش 
افزوده ای که استعداد آن را دارد به دست بیاورد. ارزش 
محصول خرما از نظر توسعه اقتصادی، اشتغال، خلق 
ثروت و درآمد ارزی برای کشور کمتر از محصولات 

دیگر از جمله پسته نیست بلکه بالاتر نیز هست.

سرپرست سازمان تعاون روستایی خبر داد

فاصله 10 برابری قیمت خرما از نخلستان تا مغازه


